

كلمة

سعادة المستشار / أحمد مناع
الأمين العام لمجلس النواب المصري
أمام

اجتماع جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية

في موضوع

" صمود البرلمانات في وجه الازمات (الإنسانية والبيئية والصحية) "

(الجمعية الـ 145 للاتحاد البرلماني الدولي)

(كيجالي، رواندا، 11 – 15 أكتوبر 2022)

معالي الأخ العزيز/ نجيب الخدي، رئيس جمعية الأمناء العاميين للبرلمانات الوطنية
السادة الزملاء المشاركون الكرام،،،

اسمحوا لي في بداية حديثي إليكم أن أعرب عن بالغ اعتزازي وتقديري لوجودي بينكم في محفلنا العظيم، والذي يُمثل قناة ومنصة مُهمة لتبادل الآراء والخبرات بيننا من أجل دعم أعمال برلماننا الوطنية لأداء دورها الدستوري والسياسي في تحقيق مصالح وآمال شعوبنا العظيمة التي تستحق منا كل جهد، كما اسمحوا لي أن أتقدم للأشقاء في البرلمان الرواندي بجزيل الشكر والتقدير على حسن الاستقبال والتنظيم وكرم الوفادة وهو ما ساهم بشكل جلي في تيسير انعقاد اجتماعاتنا.

الحضور الكريم،،،

لا شك أن اجتماعنا اليوم، والذي ينعقد بشكل دوري، يأتي في ظل توقيت استثنائي يمر به عالمنا المعاصر، من حيث تعدد التحديات غير النمطية والاستثنائية التي تواجهنا، فالاستقرار العالمي الآن أصبح على المحك، جراء تلك الصدمات والأزمات القاسية التي تضرب النظام العالمي، وفي مثل هذه الاوقات الاستثنائية، تنظر الشعوب إلى البرلمانات بوصفها منابرها الحرة، التي تدافع عن قضاياها، وتزود عنها في مواجهة تلك التحديات، وهو ما يضع على كاهل الأمانات العامة للبرلمانات في ضوء دورها المفصلي في دعم أعمال البرلمانات، مهمة تصميم استجابات وقائية تلك الازمات النوعية، ومن هنا تأتي أهمية اجتماعنا هذا لتبادل الرؤى والخبرات في وجود هذه النخبة الرائعة من الامناء العاميين للبرلمانات.

السيدات والسادة الحضور،،،

في خضم تلك التحديات غير المسبوقة التي تضرب عالمنا، برهنت الأمانة العامة لمجلس النواب المصري على الأهمية القصوى والحيوية لوجود جهاز إداري محترف يعاون البرلمانات في أداء أعمالها خاصة في أوقات الأزمات والتحديات الاستثنائية، وفي هذا الإطار، تعاملت الأمانة العامة لمجلس النواب المصري في مواجهة تفشي جائحة كورونا، على مسارين متوازيين أولهما اتخاذ مجموعة من الاجراءات العاجلة والاحترازية لضمان استمرارية العمل بالإضافة لضمان سلامة أعضاء وموظفي مجلس النواب، فتم تعقيم كافة مباني مجلس النواب ومقراته، وإجراء كشف طبي يتمثل في قياس درجة حرارة الجسم عند الدخول إلى مقر المجلس، وتوفير الادوات الطبية الوقائية مثل الكمامات والمطهرات، كما تزامن مع ذلك تخفيض قوة العمل بالتناوب بين موظفي الأمانة العامة، والتوسع في العمل عن بُعد بالإضافة لتوفير اللقاحات وبروتوكولات العلاج المصرح بها، وبالتوازي مع

ذلك انبرت الأمانة العامة للقيام بالشق الثاني من دورها عبر تقديم الدعم الفني للسادة أعضاء مجلس النواب المصري من أجل تقديم حزمة من التشريعات المهمة لدعم جهود الدولة المصرية في مكافحة تلك الجائحة.

ونتيجة لتلك الإجراءات المنضبطة من جانب الأمانة العامة لمجلس النواب المصري حافظ المجلس على انعقاد جلساته، وهو ما خلق ظهيراً تشريعياً ساعد الدولة المصرية على مواجهة تلك الازمة، بل وقامت الدولة المصرية بإجراء انتخابات ناجحة لمجلسي النواب والشيوخ، وسط تلك الظروف الاستثنائية وتطبيق تلك الاجراءات الاحترازية، وهو ما حافظ على المسار الديمقراطي المصري، وبل وبرهن على قوته حتى في مواجهة ذلك التحدي غير النمطي.

وعلى صعيد الازمات البيئية، لعلكم تتفقون معي أن تغير المناخ هو التهديد الوجودي الأكبر الذي يواجه كوكب الأرض، وفي هذا الإطار، وتماشياً مع جهود الدولة المصرية الحثيثة والرائدة لمواجهة تغير المناخ على الصعيدين الوطني والدولي، والتي أسفرت عن استضافتها للدورة الـ 27 لمؤتمر الاطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ خلال الفترة من 7 – 18 نوفمبر 2022 بمدينة شرم الشيخ وهو الحدث الأبرز والأكبر عالمياً، لم ينفصل مجلس النواب المصري وأمانته العامة عن مواجهة ذلك التحدي الوجودي، فقامت الأمانة العامة لمجلس النواب بتقديم الدعم الفني من أجل إصدار حزمة من التشريعات الهادفة للتحويل إلى الاقتصاد الأخضر والحفاظ على البيئة ومواجهة تلك الظاهرة السلبية، كما أن مجلس النواب وانطلاقاً من إيمانه الصادق بأهمية مشاركة البرلمانين عن قرب في قمة المناخ القادمة في مصر، فإن مجلس النواب المصري سيستضيف أعمال الاجتماع البرلماني على هامش قمة المناخ COP27، بالنظر إلى ما سيوفره هذا الاجتماع البرلماني من فرصة فريدة للبرلمانين للحصول على معلومات مباشرة حول القضايا والتوجهات الرئيسية لمؤتمر COP 27 والتفاعل مع المفوضين الحكوميين المشاركين بشكل مباشر في عملية صنع القرار، وتتولى الأمانة العامة لمجلس النواب المصري حالياً مسؤولية تنظيم هذا الاجتماع البرلماني العالمي.

وفي الختام إن تعزيز التعاون بيننا في مجابهة القضايا العالمية أضحي ضرورة ملحة، تقتضيها الظروف الدقيقة التي يمر بها النظام العالمي، وهو ما يفرض علينا الانخراط في صيغ تعاونية مكثفة، وحوار بناء مُستدام، وبناء شراكات قوية فيما بيننا من أجل تبادل الرؤى والخبرات للمساهمة في بناء نسق معرفي لأماناتنا العامة، وتطوير قدراتها المؤسساتية، لتتحول الأمانات العامة للبرلمانات إلى بيوت خبرة برلمانية، تساهم في تطور أداء البرلمانين في مواجهة تلك التحديات المتلاحقة.

أشكركم على المتابعة وحسن الاستماع

والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته،،

UNION INTERPARLEMENTAIRE



INTER-PARLIAMENTARY UNION

Association of Secretaries General of Parliaments

COMMUNICATION

by

Mr Ahmed MANNA
Secretary General of the Egyptian House of Representatives

on

“The Resilience of Parliaments in the face of humanitarian and health crises”

Kigali Session
October 2022

His Excellency, José Pedro Montero, Vice-President of the Association of Secretaries General of Parliaments

Dear Colleagues,

At the outset, let me express my deep pride and appreciation for being among you in our great forum, which represents an important channel and platform for exchanging views and experiences in order to support the work of our national parliaments to perform their constitutional and political roles with a view to achieving the great interests and hopes of our peoples. Allow me to extend my sincere thanks and appreciation to the brothers in the Rwandan Parliament for their good reception, organization and hospitality, which clearly contributed to the success of our meetings.

Ladies and Gentlemen,

Undoubtedly, our meeting which is held periodically takes place in an exceptional timing that our contemporary world is witnessing, in terms of the multiplicity of atypical and exceptional challenges facing us. Global stability is now at stake as a result of these severe shocks and crises that strike the global system. In such exceptional times, peoples seek parliaments as being their free platforms to protect them and defend their issues against these challenges. This places the task of designing preventive responses to these specific crises on the shoulders of the general secretariats of parliaments, in light of their crucial role in supporting the work of parliaments. That is why our meeting is highly important to exchange visions and experiences in the presence of such wonderful elite of secretaries general of parliaments.

Ladies and Gentlemen,

In the midst of these unprecedented challenges that strike our world, the General Secretariat of the Egyptian House of Representatives has demonstrated the paramount and vital importance of having a professional administrative body that assists parliaments in performing their work, especially in times of crises and exceptional challenges. In this context, the General Secretariat of the Egyptian House of Representatives dealt with the outbreak of Corona pandemic on two parallel tracks, the first of which was taking a set of urgent and precautionary measures to ensure continuity of work in addition to ensuring the safety of members and employees of the House of Representatives. All the parliament buildings and premises were sterilized, and a medical examination was conducted i.e., measuring body temperature upon entering the parliament, and providing preventive medical tools such as masks and disinfectants. That coincided with the reduction of the workforce by rotation among the employees of the General Secretariat, and the expansion of remote work in addition to providing vaccines and authorized treatment protocols. Meanwhile, the second track was the provision of technical support to the members of the Egyptian House of Representatives in order to help issue a package of important legislations to support the efforts of the Egyptian state in combating this pandemic.

As a result of these disciplined measures on the part of the General Secretariat of the Egyptian House of Representatives, the House maintained its sessions, which created a legislative backing that helped the Egyptian state confront this crisis. Further, the Egyptian state could hold successful elections for the House of Representatives and the Senate, amid these exceptional circumstances, which has preserved the Egyptian democratic path and proved its strength, in the face of this atypical challenge.

On the level of environmental crises, you may agree with me that climate change is the biggest existential threat facing the planet. In this context, and in line with the tireless and pioneering efforts of the Egyptian state to confront climate change at the national and international levels, which resulted in hosting the most prominent and largest event in the world COP27 from 7 to 18 November 2022 in Sharm El-Sheikh. The Egyptian House of Representatives and its General Secretariat were not off from facing this existential challenge, that the General Secretariat of the House of Representatives provided technical support in order to issue a package of legislations aiming to transforming into a green economy, preserving the environment and confronting this phenomenon. The House of Representatives, based on its sincere belief in the importance of the close participation of parliamentarians in the upcoming climate summit in Egypt, the Egyptian House of Representatives will host the work of the parliamentary meeting on the sidelines of the COP27 climate summit, as this parliamentary meeting will provide a unique opportunity for parliamentarians to obtain first-hand information on the main issues and approaches of COP27 and to interact with the governmental negotiators directly involved in the decision-making process. The General Secretariat of the Egyptian House of Representatives is currently responsible for organizing this global parliamentary meeting.

In conclusion, we have to strengthen our cooperation to confront such global issues, a matter that is necessitated by the crucial circumstances that the global system is going through. We are obliged to engage into intensive cooperative approaches, constructive sustainable dialogue, and build strong partnerships among us in order to exchange visions and experiences to contribute to building a system of knowledge for our general secretariats, and the development of their institutional capacities, so that the general secretariats of parliaments are transformed into parliamentary houses of expertise, contributing to the development of the performance of parliamentarians in the face of these successive challenges.

Thank you for your good attention